
    

    

Acta Assemblea General Ordinària  

 
Data: 25 de març de 2023 

 

Lloc: Reunió celebrada a la seu del Casino del Centre de l’Hospitalet de Llobregat. 

 

Assistents: 101 persones representant 60 entitats: Ateneu Arenyenc (Arenys de Mar), Centre Moral 

(Arenys de Munt), Agrupació Cultural Folklòrica (Barcelona), Amics de la Unesco (Barcelona), 
Centre Comarcal Lleidatà (Barcelona), Centre Cultural els Catalanistes (Barcelona), Centre Moral i 

Cultural del Poblenou (Barcelona), Centre Moral i Instructiu de Gràcia (Barcelona), Centre Sant Pere 
1892 (Barcelona), Centre Cultural Sant Vicenç de Sarrià (Barcelona), Lluïsos de Gràcia (Barcelona), 
Lluïsos d’Horta (Barcelona), Fundació Casino l’Aliança del Poblenou (Barcelona), Orfeó Martinenc 

(Barcelona), Orfeó Badaloní (Badalona), Ateneu Republicà (Bescanó), Casino de Calaf (Calaf), 
Casino de Caldes (Caldes de Montbui), Societat la Lliga (Capellades), Patronat de la Catequística 
(Figueres), Unió Casal Gelidenc (Gelida), Casal Català (Hostalets de Pierola), Ateneu Igualadí de la 

Classe Obrera (Igualada), Societat Unió l’Argentera (L’Argentera), Ateneu de Cultura Popular 
(L’Hospitalet de Llobregat), Casino del Centre (L’Hospitalet de Llobregat), Societat Aliança 

Palmarenca (La Palma de Cervelló), Ateneu Popular Garriguenc (Les Borges Blanques), La Unió 
Escaulenca (Les Escaules), El Centre (Llorenç del Penedès), La Cumprativa (Llorenç del Penedès), 
Fundació Privada Cultura i Teatre (Manresa), Societat Cultural i Recreativa la Barretina Vermella 

(Malgrat de Mar), Patronat de la Sagrada Família (Mataró), El Casal d’Olesa (Olesa), Societat 
Cultural Sant Jaume (Premià de Dalt), Societat la Margaridoia (Santa Margarida i els Monjos), 
Ateneu Adrianenc (Sant Adrià de Besòs), Societat el Casino (Sant Andreu de la Barca), El Casal de 

Llavaneres (Llavaneres), Ateneu Santcugatenc (Sant Cugat del Vallès), Ateneu Santfeliuenc (Sant 
Feliu de Llobregat), Ateneu Sant Just Desvern (Sant Just Desvern), Societat Coral Obrera la Glòria 
Sentmenatenca (Sentmenat), Casino Prado (Sitges), Amics de les Arts i Joventuts Musicals 

(Terrassa), Ateneu Torrellenc (Torrelles de Llobregat), Casal Societat la Principal (Vilafranca del 
Penedès), Amics de Vilaller (Vilaller), Casal de Vila-Rodona (Vila-Rodona), Societat Cultural i 
Esportiva la Lira (Barcelona), GEIEG (Girona), Ateneu del Pallars (Tremp). 

I les entitats representades: Cercle català de Madrid (Madrid), Círcol Catòlic (Vilanova i la Geltrú), 
Ateneu Centre Democràtic i Progressista (Caldes de Montbui), Casino de Vic (Vic), Ateneu 
Vilassanès (Vilassar de Mar), Ateneu Popular de Ponent (Lleida) i Casal de Sant Pere (Terrassa). 

 
També hi assisteix Jordi Casassas, gerent de la Federació d’Ateneus de Catalunya i Marta Olivella, 
Marc Martín, Daney Rubio, Sílvia Espinach, Arnau Sorribes, Xavier Maestre, Núria Font, Jaume 

Pieres, Edgar Malagón, Alfons Tiñena, Carlos Rubio i Victor Porres, tècnics de la FAC. 
 

També assisteixen com a convidats Mª Carmen Jiménez, directora de l’IRMU, i Ernest Cabré, tècnic 
de l’IRMU. 
 

 



    

    

 

El president del Casino del Centre de l’Hospitalet, Josep Goyta, dóna la benvinguda a l’entitat 
recordant que enguany celebren els 150 anys de la fundació. Seguidament Pep Morella, president 
de la Federació d’Ateneus de Catalunya, dóna la benvinguda a tots els assistents i agraeix l’acollida 

per part de l’entitat i els felicita pels 150 anys i els desitja que en compleixin molts més. 
 
Esteve Torrent, secretari de la junta de la Federació d’Ateneus de Catalunya, informa que en 

aquesta assemblea hi ha persones convidades, per un costat l’equip tècnic de la Fac i dos 
representants de l’IRMU. Proposa que es puguin compartir a xarxes socials els comentaris que es 

considerin. Seguidament comenta el material que ha estat lliurat a les entitats a l’entrada de la 

reunió i presenta l’ordre del dia de l’assemblea que és el següent: 
  
 ORDRE DEL DIA  

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de l’Assemblea anterior  
2. Informe del president i presentació i aprovació de la memòria d’activitats de l’any 2022 

3. Informe de les delegacions territorials  
4. Aprovació, si s’escau, de l’estat de comptes de l’any 2022 
5. Presentació i aprovació del projecte per a l’any 2023 

6. Pressupost per a l’any 2023, i aprovació, si s’escau  
7. Precs i preguntes 
8. Eleccions a Junta Directiva 

 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de l’Assemblea General Ordinària anterior. 

 
Esteve Torrent explica que l’acta s’ha enviat a totes les entitats a través del web de la FAC i demana 

l’aprovació. 
 
S’aprova per unanimitat dels presents. 

 
 
2. Informe del president  i presentació i aprovació de la memòria d’activitats de l’any 

2022. 

 
Es presenta un vídeo resum de la memòria d’activitats de la Federació d’Ateneus. 

 
Pep Morella destaca diferents aspectes de la memòria. En primer lloc destaca que un dels aspectes 

importants és la participació tant en les assemblees generals com en les diferents comissions 
creades on hi participen diferents entitats: el Grup Motor, el consell editorial, el consell XTAC, etc. 
 

  



    

    

També destaca els projectes socials com les beques, l’Amen Sam. També destaca l’apartat del 

territori amb la organització dels debats territorials del Som Essencials, iniciats arran de la pandèmia 
amb l’objectiu de no perdre el contacte amb les entitats federades. També a destacar les activitats 
en xarxa organitzades des del territori, des de les delegacions territorials. Recorda que una de les 

activitat principals de la FAC són els Premis Ateneus que estan més que consolidats. I una novetat 
del darrer any ha estat la convocatòria del Premi Tribuna Atenea. 
 

Una altra cosa a destacar són tots els serveis que ofereix la Fac als seus associats totalment 
consolidats i es van adaptant a les necessitats reals dels associats. Els ajuts que la FAC ofereix als 

associats ha augmentat considerablement i el retorn que fa la FAC als associats doble l’import de 

les quotes satisfetes pels socis. 
 
Una de les grans apostes els darrers anys ha estat en l’aspecte de comunicació. Especialment pel 

que fa a la nou disseny i conceptualització de la revista “Ateneus” i l’augment en xarxes socials i 
impactes a la premsa. 

 
El president fa una reflexió sobre la importància de la federació i de la tasca que desenvolupa i per 
això demana als ateneus compromís amb la FAC. Això també es veu reflectit amb les diferents 

entitats de les quals formen part i destaca que en aquestes entitats hi volem ser de forma activa. 
 
Finalment fa un agraïment a les administracions públiques i en especial al departament de cultura 

per l’atenció tinguda i pels ajuts que han posat al servei del país i de l’associacionisme. 
 
S’aprova la memòria per unanimitat dels assistents. 

 
 
3. Informe de les delegacions territorials 

 
Esteve Torrent demana que Montse Joaniquet, representant de la Delegació de Terres de Ponent 
informi de les accions fetes. Montse Joaniquet informa de les entitats que formen part de la 

delegació i  les principals activitats realitzades: formació i l’activitat en xarxa. 
 

A continuació Lluís Illa de la delegació de comarques de Girona explica les entitats que en formen 
part i les activitats realitzades. 
 

Gemma Novo en representació de la Delegació de Barcelona ciutat també explica les principals 
accions realitzades des de la Delegació durant l’any 2022. I, en darrer lloc, en Josep Robert en 
representació de la Delegació de Tarragona explica les accions fetes destacant, especialment, la 

organització de la 3ª Trobada Nacional d’Ateneus celebrada al maig a Llorenç del Penedès. 
 
 



    

    

Pep Morella agraeix als quatre representants de les delegacions la feina feta delegats la feina que 

fan i es posa a la seva disposició per a qualsevol cosa que necessitin. Comenta que les delegacions 
son la FAC més propera al territori i que és bàsica la seva funció. 
 

 
4. Aprovació, si s’escau, de l’estat de comptes de l’any 2021. 

 

Esteve Torrent informa que el tresorer, Ricard Julià, no ha pogut assistir a l’assemblea per malaltia i 
en el seu lloc el gerent de la Federació, Jordi Casassas, explicarà l’estat de comptes de l’any 2022.  

 

Jordi Casassas informa de la desviació entre el pressupostat de l’any 2022 i el realitzat tant pel que 
fa a ingressos com a despeses. Pel que fa a ingressos destaca l’augment del pressupost en gairebé 

90.000 € del pressupostat . En l’apartat de serveis s’ha reduït els ingressos 20.000 € però s’ha 
compensat en escreix amb un augment de les subvencions rebudes, especialment del departament 
de cultura de la Generalitat de Catalunya. 

 
Pel que fa a despeses també la desviació entre el pressupost i el realitzat ha estat important en la 
partida de professionals i material de serveis i activitats amb una desviació de 30.000 €. També ha 

augmentat la publicitat i impressió i s’ha reduït lleugerament la partida de personal. 
 
Pel que fa a l’actiu destaca els deutors per quotes i serveis i especialment els deutors de 

subvencions públiques que ascendeix a 162.000 €. Informa que hi ha un apartat d’inversions 
financeres a curt termini d’un import de 9.330 € que fa referència a l’avançament del lloguer del local 
social de l’any 2023 al titular de l’immoble, la Federació de Cors de Clavé, ja que va sol·licitar a la 

Fac aquest avançament ja que tenia un problema de liquiditat.  
I pel que fa al passiu destaca el fons social de 90.000 € i el romanent dels exercicis anteriors amb 
un import de 137.000 €. 

 
El resultat de l’exercici 2022 ha estat negatiu per un import de 1.791,63 €. Malgrat el resultat negatiu 
d’aquest any es fa notar que els darrers 4 anys els beneficis acumulats han estat de 58.871 €. 

 
El representant del Casino l’Aliança del Poblenou pregunta sobre el dèficit d’aquest exercici ja que 

els darrers anys el benefici anual era una tònica. Pregunta si aquest dèficit ve donat per la reducció 
de la partida de prestació de serveis que s’ha reduït considerablement.  
 

Jordi Casassas respon que evidentment la partida de serveis s’ha reduït força i que s’ha pogut 
compensar amb un augment per ingressos de subvencions. Per un altre costat la junta de la Fac va 
proposar que els beneficis anuals s’havien de reduir i apropar-se al resultat de zero amb l’objectiu 

que els propis associats disposessin de més recursos a través de serveis, activitats, etc. 
 



    

    

Pep Morella destaca que el darrer any s’ha fet un esforç per retornar als ateneus una part important 

de les quotes pagades. De fet s’ha duplicat el retorn fet als ateneus en els darrers anys. S’ha 
prioritzat el retornar als ateneus amb ajuts: beques, impulsa’t, etc. 
 

La representant del Casino l’Aliança del Poblenou demana que s’hauria d’haver entregat la 
comparativa de l’any anterior amb l’actual. 
 

S’aprova l’estat de comptes de l’any 2022 per 58 vots a favor, 0 en contra i 1 en blanc. 
 

 

5. Presentació i aprovació del projecte per a l’any 2023 

 

Torna a prendre la paraula Pep Morella que comenta que s’ha treballat amb un projecte pel període 
2023-2027. 
 

Aquest projecte inclou un treball en 4 eixos. L’eix de les persones, l’eix dels espais i l’eix de les 
activitats. També s’ha afegit l’eix FAC. Aquest quatre eixos parteixen de l’objectiu principal pels 
propers anys: la gestió. És necessari que els ateneus vagin implementant personal tècnic 

professional als ateneus per garantir que el dia a dia dels ateneus i poder complir amb les 
obligacions que cada cop s’exigeix més. Però sobretot no deixar la base de voluntariat que és 
l’essència de les associacions. 

 
Pep Morella destaca que l’eix de les persones és primordial pels ateneus per això s’editarà el llibre 
blanc per tal que el directiu de l’ateneu tingui present tot allò que ha de complir. Ha de ser una eina 

bàsica per garantir una bona gestió de l’ateneu. 
En aquest eix serà bàsica l’àrea social, la participació de tothom en la gestió de la Fac amb la 
creació de la Taula de directius per garantir el coneixement entre els ateneus. També l’àrea de 

memòria històrica amb temes com l’espoli, beca terra d’ateneus, etc. Una de les novetats serà la 
creació de l’àrea de coneixement per treballar conjuntament amb universitats, disposar d’estudis del 
sector, etc. 

 
Pel que fa l’eix 2: els espais. La majoria dels socis disposem d’edificis i cal treballar per garantir que 

tots disposem de llicència d’activitats, edificis sostenibles, accessibles. Molts ens diem de noms 
diferents però tots tenim el mateix ADN. Hem de garantir crear una veritable xarxa amb la DO 
Ateneu. Es publicaran diferents guies per informar de tot el que cal saber per gestionar un ateneu. 

L’àrea de territori variarà i es proposa la creació de 8 delegacions després d’haver fet una 
consultoria sobre la organització territorial de la FAC on totes les entitats estaran ubicades o tindran 
de referència una delegació. 

L’àrea de serveis també és un puntual de la FAC. Amb la creació i consolidació de nous serveis, el 
SIFAC o el servei d’assessorament artístic. Una de les novetats és participar conjuntament amb 
l’IRMU de la creació del carnet RCAT per donar avantatges culturals als socis dels ateneus. 



    

    

L’eix 3 sobre les activitats. Hem de donar a conèixer les activitats que fem, la qualitat, la diversitat de 

l’activitat de formació no reglada. I es publicarà un llibre per donar orientació sobre com ha de ser el 
projecte cultural dels ateneus. 
Continuarem amb les activitats habituals: camins d’ateneus, cultura popular, etc. Potenciar l’àrea 

d’arts escèniques amb la XTAC, pla d’impuls a la dansa o les residències artístiques.  
La creació de l’àrea d’esport ja que molts dels ateneus tenen activitats esportives tant de base com 
de competició. I la creació de l’àrea d’educació per treballar l’educació 360. 

 
Pel que fa l’eix 4 SOM FAC és com gestionar de manera professional els ateneus. És un problema 

que es detecta a diferents ateneus i cal donar resposta als ateneus que tinguin dubtes. El llibre 

blanc recollirà tots aquests aspectes de gestió. Àrees de treball, així com la de secretaria de la Fac, 
comunicació, relacions externes, etc. 
I per celebrar la creació dels 40 anys de la FAC es programaran activitats diverses. 

 
Com a resum del projecte cal ressaltar la gestió. És un tema que ens preocupa i que cal donar les 

eines necessàries als ateneus per seguir sent més fàcil la tasca. Hem d’evitar que es municipalitzin 
els equipaments dels ateneus. Han de ser de gestió associativa. 
 

S’aprova el projecte per a l’any 2023-2027 per 60 vots a favor, 0 en contra i 0 abstencions. 
 
 

6. Pressupost per a l’any 2023 i aprovació si s’escau. 

 
Pren la paraula de nou Jordi Casassas, gerent de la Federació d’Ateneus de Catalunya.  

 
Es presenta un pressupost amb uns ingressos de 871.100 € i unes despeses de 869.085 € amb un 
superàvit de 2.015 €. Explica les partides d’ingressos destacant que es torna a preveure un augment 

per prestacions de serveis i un augment per la partida de quotes d’activitats. Pel que fa a les 
subvencions es preveu un import semblant però s’explica que malgrat el mateix import l’origen de 
les subvencions variarà. Destaca que pel que fa a subvencions de la Generalitat s’ha sigut prudent 

malgrat que es té l’esperança de poder-les augmentar. 
 

Pel que fa a les despeses s’augmenta la partida de professionals de serveis i també lleugerament la 
partida de personal per poder incorporar algun tècnic de delegació.  
 

Pel que fa a les quotes per a l’any 2023 són les següents: 
● Fins a 100 socis: 260,00 € 

● De 101 a 200 socis: 375,00 € 

● De 201 a 500 socis: 490,00 € 

● De 501 a 1000 socis: 607,00 € 

● Més de 1000 socis: 663,00 € 



    

    

● Quota d’entrada: 200,00 €. 

 
La representant de l’Ateneu Santfeliuenc pregunta sobre les partides de subvenció d’aportacions 
privades i dels patrocinadors. 

 
Jordi Casassas respon dient que la partida d’aportacions privades és fonamentalment de la 
Fundació la Caixa i que l’any 2022 va denegar l’aportació, però que a l’any 2023 s’ha tornat a 

demanar. I pel que fa a patrocinadors i publicitat s’ha fet un pressupost conservador ja que cada cop 
és més difícil trobar empreses que vulguin fer aportacions. 

 

El representant del Casal de Vila-Rodona pregunta, pel que fa a les quotes de soci, com es 
comptabilitzen el número de socis i per tant l’import de la quota. Es tenen el compte només els 
socis, o també els familiars, etc. 

 
Jordi Casassas respon que cada ateneu funciona d’una manera diferent en el tema de les quotes. 

Des de la FAC es dóna per bo el número de socis que ens diu l’entitat a través de l’anuari. 
 
Pep Morella comenta que el que es demana és la gent que disposa de carnet de soci.  

 
El representant dels Carlins de Manresa proposa que potser caldria establir les quotes segons el 
pressupost i no la quantitat d’associats. 

 
El representant del Casal d’Olesa pregunta sobre l’augment de la partida de quotes d’activitats i 
també sobre l’augment de la partida de prestació de serveis. 

 
Jordi Casassas respon que l’augment de la partida de serveis ve donada perquè s’espera que els 
ateneus utilitzin més els serveis de la FAC i sobretot pels nous serveis incorporats aquest any, 

especialment el SIFAC i comunicació. 
Pel que fa a l’augment de les quotes d’activitats es preveu un augment perquè aquest any es 
comptabilitzaran tots els ingressos per activitats en aquest apartat i també per la celebració del 40è 

aniversari. 
 
 S’aprova el pressupost per a l’any 2023 amb 59 vots a favor, cap en contra i 1 abstenció.  

  
 

7. Precs i preguntes  

 
Pep Morella agraeix la confiança per les votacions del projecte. 

 



    

    

El representant de l’Ateneu Adrianenc exposa una problemàtica que han patit al moment de cedir 

l’espai de l’Ateneu al partit de VOX per fer un acte polític. Arran d’aquest fet es va fer una campanya 
de desprestigi de l’entitat. Demana quina ha de ser l’actitud dels ateneus. 
Pep Morella comenta que els ateneus han de ser espais oberts però cedir espais a aquells 

col·lectius poc democràtics i no partidaris de les associacions ha de ser un error. 
S’ obre un debat sobre aquest tema i per unanimitat es considera que els ateneus son espais privats 
i per tant poden decidir a qui cedeixen o no els espais. El representant de la Cumprativa explica que 

organitzen un debat polític però en el cas que VOX vulgues ser-hi no ho acceptaran. 
La representant de Unesco considera que VOX és feixista i que no poden participar en els nostres 

ateneus. Hi ha diferents intervencions en aquest sentit. 

 
La representant del Centre de Sarrià pregunta si la FAC es planteja la possibilitat de fer una 
confederació d’Ateneus dels Països Catalans. 

Pep Morella comenta que recull la proposta. I recorda que els estatuts de la FAC permeten federar 
entitats d’arreu de les zones de parla catalana. 

 
El representant del Patronat de la Sagrada Família de Mataró comenta que les línies de 
subvencions per a la rehabilitació d’espais només poden ser beneficiaris les entitats propietàries 

dels equipaments. Pregunta si es podria revertir aquest aspecte i que se’n pugues beneficiar entitats 
que estiguin de lloguer o en espais cedits. 
Jordi Casassas informa que la propera convocatòria de subvencions per a la rehabilitació d’edificis 

inclourà aquests aspectes. 
 
Salvador Casals del Casal de Vilafranca demana un aplaudiment per l’actual junta que ha hagut de 

treballar en un període marcat per la pandèmia.  
 
Pep Morella informa que en un moment determinat es va ajudar a la Federació Cors de Clavé i que 

ara s’està estudiant poder ajudar a la Fundació la Roda que està passant un període complicat 
econòmicament, però el projecte és molt vàlid i no es pot permetre que desaparegui. 
L’equip tècnic de la FAC està treballant per veure si és viable ajudar-los i que properament es podrà 

donar més informació. 
 
 

8. Procés electoral  

 

El secretari demana que el gerent, Jordi Casassas, presideixi aquest punt de l’ordre del dia. 
 
Jordi Casassas explica el procediment del procés electoral. Explica que hi ha dues eleccions, una a 

la presidència i una altra pels membres de la junta directiva. Abans de començar aquest procés 
demana que dos representants de les entitats presents l’acompanyin a la mesa per ajudar i verificar 



    

    

el recompte de vots. L’acompanyen en aquest procés la representant del Centre Moral del Poblenou 

i el representant de l’Aliança Palmarenca. 
 
Jordi Casassas demana a Pep Morella que faci la seva presentació. Pep Morella fa una intervenció 

molt curta expressant que continua tenint il·lusió per tirar el projecte endavant. 
 
A continuació es demana a Mar Navarro que faci la seva. Mar Navarro agraeix la possibilitat de 

poder-se presentar a aquestes eleccions i poder representar el col·lectiu dels ateneus. Felicita a Pep 
Morella pel projecte que ha presentat i remarca la necessitat de treballar per la rehabilitació dels 

edificis dels ateneus i ajudar-los per generar projecte cultural. Considera que els ateneus han de ser 

la casa de tothom. També cal treballar per tenir més visibilitat dels ateneus.  
 
Jordi Casassas inicia el procés de votacions. El resultat és el següent:  

 Pep Morella – 56 vots 

 Mar Navarro – 2 vots 

 1 vot en blanc 
 
Es proclama president de la Federació d’Ateneus de Catalunya al senyor Pep Morella Murcia pel 

període 2023-2027. 
 
Jordi Casassas inicia el procés per l’elecció dels membres de la junta directiva. Es proposa, ja que 

hi ha els mateixos candidats que places a ocupar, que es faci la votació a mà alçada. Una entitat 
demana que les votacions siguin secretes i s’inicien les votacions. 
 

El resultat és el següent: 

 Carme Artigas – 57 vots 

 Emma Escolano – 56 vots 

 Marcel Esteve – 58 vots 

 Pilar Firmas – 56 vots 

 Ricard Julià – 56 vots 

 Mar Navarro – 48 vots 

 Carlos Pablos – 56 vots 

 Àlvar Roda – 56 vots 

 Mònica Torrent – 56 vots 

 Esteve Torrent – 56 vots 

 Aina Viles – 58 vots 
 
Per tant tots els candidats presentats formaran part de la junta directiva pel període 2023-2027. 

 
Es demana que el nou president faci una breu intervenció. Pep Morella agraeix la confiança 
depositada en ell i a la nova junta directiva. Ressalta la importància de l’augment del pressupost i 



    

    

anuncia que proposarà un canvi d’estatuts per adequar-los a la realitat actual i especialment 

modificar el procés electoral per tal que els candidats tinguin més espais on presentar el seu 
projecte. Anima a les entitats a treballar per presentar futures candidatures per a les properes 
eleccions. I acaba animant a tots a treballar pels ateneus i per la cultura del país. 

 
 
 

 
 

 

 
 
Esteve Torrent Fontbona    Pep Morella Murcia 

Secretari      President 


